
teatrale 
guros, pe baza unor caiete de regie, 
ar fi binevenită? 
Poate că da. Dar socotesc că tot 
teatrul românesc se află, din păcate, 
într-o fază himerică. Totul se petrece 
ca acum zece ani. încrederea noastră 
în regizori şi în actori e nelimitată. 
Mai mult, în provincie - şi Timişoara 
nu face excepţie - lucrurile merg şi 
mai anapoda. Trupele nu mai au 
antrenament. Asta m-a determinat 
să-i oblig pe actori să vină la antrena
mente fizice, la antrenamente vocale. 
Şi nu doar atât. Am convenit cu 
doamna Sanda Manu ca o dată la 
două luni să vină aici pentru a face cu 
ei exerciţii în vederea unei bune aşe
zări profesionale. 

Dar actorii sunt de acord să 
redevină studenţi? 
(Zâmbeşte.) Primul lucru pe care l-am 
făcut după ce am venit în teatru a 
fost fixarea dimineţii de marţi pentru 
un curs de cultură generală. Şi am 
făcut un plan de lecţii care mie mi se 
părea fermecător. Doream să înce
pem cu Eschil, Sofocle, Euripide, să 
ajungem la Nietzsche . . .  Vreo trei 
săptămâni m-au suportat. După 
aceea mi s-a transmis, discret, că e o 
revoluţie în teatru, pornită de la fap
tul că ei nu mai aveau vârsta elevilor, 
pentru a se apuca de învăţat. Aveam 
atâtea pe cap încât îmi dispăruse 
până şi simţul umorului, aşa că le-am 
spus: "Când o să vreţi să facem astfel 
de cursuri, să mă căutaţi!" Bineînţeles 
că, de atunci şi până azi, nimeni nu 
m-a mai căutat. 

În afara acestor antrenamente 
absolut necesare, ce proiecte mai 
aveţi? 
Încă mai aştept ajutorul unor prie
teni. Am vorbit cu Nicki Wolcz, care 
mi-a promis că va fi aici la mijlocul lui 
mai. Va face un atelier cu actorii 
noştri, după care va pune un specta
col. Poate chiar Păsările de Aristofan, 
pe care 1-a făcut, în urmă cu zece ani, 
la Naţionalul bucureştean. 

Cum v-au primit actorii? Faptul că 
sunteţi o importantă personalitate 
culturală i-a impresionat în vreun 
fel? 
Suspiciunea colectivului nu s-a stins, 
din păcate, o dată cu dispariţia dimi
neţilor de marţi. Regizorii sunt cir
cumspecţi la orice idee care vine din 
afară. Am încercat să-I influenţez pe 
Ioan-Ardeal Ieremia în a găsi altă 
cheie pentru spectacolul său cu Pas
tramă trufanda. "Sigur, sigur" - îmi 
spunea la fiecare sugestie, dar pre
miera arăta exact aşa cum fusese 
înainte de a sta noi de vorbă. La fel 
s-a întâmplat şi cu Mihaela Lichiar
dopol (cu spectacolul Nu departe de 
Yggdrasi ll). Sugestiile mele se pierd 
fără vreun ecou. Le-am spus actorilor: 
"Fraţii mei, faceţi-vă propriile voastre 
spectacole. Cu poezii, cu fragmente 
din piese. Putem merge în şcoli cu 
reprezentaţii de treizeci de minute". 
"Da", au zis toţi. Dar singurul recital 
rezultat din această idee a fost Cum 
să avem martori. 

Faptul că sunteţi pedagog nu vă 

ajută să-i convingeţi de necesitatea 
unor astfel de lucruri? 
Lucrul cel mai îngrijorător mi se pare 
faptul că cei tineri nu vor să fie mari, 
nu aspiră să devină vedete. Le con
vine statutul de functionari drama
tici. Există câteodată un fel de revoltă 
care, însă, se rezumă de cele mai 
multe ori la întrebarea "De ce nu joc 
eu cutare rol?" în rest, e numai lipsă 
de chef, plictiseală, apatie. Pe vremea 
când am mai lucrat eu în teatru, a fi 
actor echivala cu a fi un mic zeu local. 
Se putea muri pentru un rol, se putea 
muri jucându-1. . .  N-aveau impor
tanţă banii. După două săptămâni nu 
mai aveam o leţcaie şi ori ne hrănea 
Horia Georgescu cu o fasole extraor
dinară gătită de el, ori mâncam câte 
un măr pe zi. Asta nu ne împiedica 
însă să iubim teatrul şi să fim fericiţi. 

Care ar fi cauza acestei schimbări de 
mentalitate? 
Banalizarea tuturor valorilor culturale 
şi lipsa unei combustii interioare. 

Doriţi să deschideţi şi o sală studio. 
Credeţi că aceasta va putea deveni 
un stimulent pentru ei? 
Doar pentru cei foarte puţini care 
mai doresc să fie buni, să fie perfor
manţi, pentru cei care au imaginaţie, 
pentru cei legaţi cu adevărat de actul 
creaţiei. N-am de gând să aduc la 
Studio doar actori. Vor fi prezenţi aici 
şi muzicieni, şi dansatori. Va fi o con
tinuă fierbere. Aşa cred. Aşa sper. 

Marinela Ţepuş 

Duşmanul extern, 
dusmanul intern o � o 

F iecare teatru are duşmani din 
afara sa şi duşmani dinăuntru! 
său, cărora le stă în obicei să-şi 

dea mâna între ei; şi nu ştiu cum se 
face că, în spaţiul nostru geografic, în 
clima noastră atât de temperată, 
relele sunt mai cooperante şi mai so
lidare decât binele (oare nu este 
semnificativ faptul că răul are plural, 
iar binele, nu?). Principalul duşman 
din afară este timpul, timpul care 
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trece inexorabil şi consumă, uzează, 
erodează, timpul, cu suita lui de 
inerţii, conservatorisme, blazări, evo
luţii, involuţii şi revoluţii, fluxuri şi 
refluxuri ce aduc năvală de public 
sau golirea sălilor, scârţâituri de 
scaune şi de uşi, crăpături în pereţi, 
căderi de stucaturi, pensionări, trans
feruri şi dispariţii definitive. Teatrul 
Naţional din Timişoara a cunoscut 
din plin, poate mai mult decât alte 

mari teatre, urma grea a trecerii tim
pului, în repertoriul subţiat, în lipsa 
unor regizori constructori de pro
grame şi de trupe, în rărirea elitelor 
artistice, în ezitările manageriale, în 
declinul festivalurilor de dramaturgie 
românească pe care le organizează 
(până la a transforma ultimul festival 
de dramaturgie într-un festival de 
dramatizări) şi, în cele din urmă, în 
oboseala publicului. S-au văzut toate 



acestea, într-o măsură mai mare sau 
mai mică, pe parcursul microstagiu
nii recent înfăţişate unui grup de 
critici invitaţi. 
La aceste necazuri . obiective ori 
subiective se adaugă acţiuni de 
hărţui re, pe cale juridică, a conducerii 
teatrului de către un regizor, autor 
cândva al unor spectacole bune sau 
foarte bune, Ioan Ieremia, care, de la 
o vreme, nu mai suportă din princi
piu alte directorate decât al domniei 
sale. Cornel Ungureanu, actualul 
director general, distins critic şi 
istoric literar, a dobândit conducerea 

insituţiei printr-un concurs şi deţine 
un program convingător de revi
talizare a Teatrului Naţional, program 
la baza căruia se află o infuzie de cul
tură, absolut necesară anemiei cul
turale prezente, precum şi recâş
tigarea publicului printr-un reperto
riu apropiat programei şcolare, prin 
montări de studio, prin axarea proxi
mului Festival de dramaturgie pe 
opera unui singur autor, cel mai 
autorizat dintre toţi: Caragiale. Nu 
cred că are importanţă, în acest con
text, prezenţa pe frontispiciul Tea
trului Naţional din Timişoara a nu-

melui lui Mihai Eminescu, aşa cum ar 
dori Ioan Ieremia, susţinut de un 
grup de revoluţionari timişoreni, cu 
atât mai mult cu cât mai există în tară 
un teatru purtând numele poetului, 
cel de la Botoşani. Nu e firesc să 
acordăm atenţie excesivă unor 
chestiuni formale în dauna chestiu
nilor de substantă, vitale. 
Teatrul Naţionai din Timişoara este 
pregătit să o ia pe un drum bun. Nu 
cred că ar fi bine să fie întors din 
drum. 

Dumitru Solomon 

Glasul rotilor de tren 
� 

E ste un ritm care a intrat în sân
gele cronicarilor, intim fami
liarizaţi cu peroane şi vagoane 

de tot felul, la tot felul de ore din zi şi 
din noapte, cu personaje ce mişună 
prin gări şi pe a căror existenţă exo
tică ar fi invidios chiar şi Kusturica, cu 
compartimente sordide şi ,,extre
miste", adică ori prea încălzite, ca un 
fel de saună obligatorie inclusă în 
preţul biletului, ori friguroase ca un 
cavou, de te miri la sfârşitul călătoriei 
că mai eşti printre cei vii şi mul
ţumeşti soartei că nu te-ai pricopsit 
decât cu o sinuzită al cărei tratament 
modern te costă doar 800 000 de lei. 
Un fleac. Obrazul subţire cu cheltu
ială se ţine! 

Am plecat de data asta spre Timi
şoara. Teatrul a făcut un efort să ne 
arate, într-un week-end, ultimele 
sale producţii. Suntem obişnuiţi cu 
acest tip de concentrare, de ambele 
părţi, practicat de multe teatre din 
provincie. Soluţia prezintă avantaje 
şi dezavantaje, dar ne prefacem cu 
toţii că nu observăm decât părţile 
bune. 
Starea pe care o aveam era puţin ciu
dată. Sunt legată într-un fel special 
de acest loc. Am făcut un festival aici, 
îi cunosc bine pe toţi, chiar şi pe 
tehnicieni. O vreme, teatrul a trecut 
printr-o perioadă grea, umbroasă, 
incertă valoric. A fost invadat de 
oameni care nu au a face prea mult 

cu nici o profesiune teatrală. Atmo
sfera s-a degradat, preocupările sunt 
superficiale, exterioare actului 
teatral. Lucrurile s-au schimbat da
torită acelor profesionişti pe care 
dezastrul i-a durut. Sigur că nimeni 
nu s-a aşteptat ca minunea să se pro
ducă peste noapte. La reconstruirea 
şi reinstalarea spiritului teatral au 
contribuit si multi oameni din afară, 
după posibilităţiie fiecăruia. În jurul 
actualului director, Cornel Ungu
reanu, s-au adunat energii pozitive şi 
pentru că spiritul său academic 
impune, vrând-nevrând, un alt me
diu, strânge şi nu împrăştie gându
rile creatoare. Trebuie numai să ştie 
cum să le întrebuinţeze. 
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